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ضررهای آنان را به شکلی جبران کنیم.«
با وجود آنکه بســیاری از کارشناســان و مجریان بر این عقیده بودند که 
یکســاله نمی توان ناترازی ها را جبران کرد، دولت اســتارت آن را زده است. 
حتی اگر این ناترازی ها ظرف یکســال رفع نشود که )بعید است رفع شود( 
اما کاهش آن شرایط را برای مردم و صنایع سهل تر می کند. شاید به همین 
دلیل اســت که راهبرد جامع رفع ناترازی ها تدوین شــده و دولت به دنبال 

اجرایی کردن آن است.

باید تجهیزات در اختیار دستگاه ها قرار گیرد �
انجمــن  ســابق  نایب رئیــس  ترکاشــوند،  بهنــام 
انرژی های تجدیدپذیر درباره اینکه آیا دستگاه های 
اجرایی تــوان اســتفاده از انرژی هــای تجدیدپذیر را 
دارند؟ به هم میهن گفــت: »اگر دولت تجهیزات را در 
اختیار این دســتگاه ها قــرار دهد، نصب آن پیچیده نیســت و این برنامه 
اجرایی می شود. اما اگر تجهیزات در اختیار آنها نگذارد، بی برنامگی ایجاد 
می شــود که از چه منابع و چه مرجعی خرید خود را انجام دهند. بنابراین 

خرید ناموزونی انجام می شود.«
او با اشــاره به اینکه دســتگاه های دولتی شــامل نیروگاه های کیلوواتی 
می شــوند، افــزود: »نیروگاه هــای کیلوواتی الزامــاً کنتور اضافه اســت که 
می توانند به شبکه وصل و از آن استفاده کنند و کاملًا قابل اجرا است. بحث 
زمین هم پشت بام این دستگاه ها خواهد بود. فقط آقای رئیس جمهور باید 
در نظر داشته باشند که این تجهیزات از چه طریقی در اختیار دستگاه های 
اجرایی قرار گیرد تا بودجه مدیریت شــود. اجرای این برنامه بیش از دو، سه 
ماه هم طول نمی کشد.« ترکاشوند با بیان اینکه توان تولید داخل به حدی 
نیست که این تجهیزات را تولید کند، تاکید کرد: »اگر کسی که ادعا می کند 
کــه تجهیزات را تولید و تامین می کند باید صورت های او مورد بررســی قرار 
گیرد. در شرایط کنونی کشور باید در دنیای واقعی زندگی کنیم نه توهم. از 
مدعیان باید پرســید از روزی که شروع به کار کرده اند چند مگاوات وصل یا 
تجهیزات ارائه کرده اند؟ کشــور ظرفیت آن را ندارد که واردات انجام نشــود. 
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   بازی پیچیده دموکرات ها �
مجموع اقدامات رسانه ای و تحلیل های ارائه از سوی رسانه ها و شخصیت ها 
دموکــرات ایــن گمانه را به وجود آورده اســت که آن ها بــا توجه به رقابت های 
سیاسی داخلی، امروز همان نقشی را ایفا می کنند که جمهوری خواهان برای 
مذاکرات برجام اجرا می کردند. برخی خبرسازی ها از سوی رسانه هایی مانند 
نیویورک تایمز و مقاله ای که در روزهای گذشته جان کری، وزیر خارجه سابق 
آمریکا و توماس کاپلان در وال استریت ژورنال نوشتند، به عنوان اجزای این 
بازی دیده می شوند. کاپلان یک تاجر یهودی آمریکایی – فرانسوی است که به 
عنوان یک چهره پشت پرده ضدایرانی شناخته می شود. در بخشی از این مقاله 
آمده است: »جمهوری اسلامی اگرچه در حال حاضر با دست ضعیفی پای میز 
مذاکره نشسته، اما بیش از هر زمان دیگری به ساخت بمب اتمی نزدیک شده 
است. برخی معتقدند اکنون باید تنها بر توافق هسته ای جدید تمرکز کرد، اما 
ما بر این باوریم که امکان دستیابی به توافقی گسترده تر نیز وجود دارد. توافق 

جدید می تواند و باید فراتر از محدوده مذاکرات پیشین باشد.« 
به گزارش یورنیوز، در قسمتی دیگر می خوانیم:  »دونالد ترامپ می تواند 
به دنبال توافقی باشــد که به طور کامل مانع از دستیابی جمهوری اسلامی 
ایران به برنامه هســته ای خطرناک شــود. او باید ابتدا غنی سازی اورانیوم را 
فراتر از سطح مصرف غیرنظامی ممنوع کرده و تعطیلی سایت های مستحکم 
یا زیرزمینی را الزامی بداند. سقفی سخت گیرانه برای میزان مواد شکافت پذیر 
در اختیار ایران، همراه با نظام بازرسی جامع و موثر برای تضمین پایبندی، 
باید بخش جدایی ناپذیر توافق باشــد. این تعهدات باید همیشــگی و قابل 
راســتی آزمایی باشند.«  کری و کاپلان نوشــتند: »جمهوری اسلامی ایران 
در چارچوب توافق جدید باید محدودیت های شــدید بر برنامه موشک های 
بالستیک خود را بپذیرد و به طور کامل حمایت از نیروهای نیابتی و تروریسم را 
متوقف کند.« در این مقاله همچنین آمده است: »در کنار فشار، مشوق هایی 
نیز وجود دارند. اگر ایران به طور کامل به مفاد یک رابطه جدید پایبند باشد، 
همه تحریم هــای اقتصادی فلج کننــده مرتبط با فعالیت هــای غیرقانونی 
هســته ای، موشــکی و منطقه ای اش می توانند لغو شــوند. برقراری روابط 

دیپلماتیک با ایالات متحده نیز می تواند ممکن شود.«

آمریکا توقف غنی سازی را مطرح نکرده است �
کوروش احمدی، دیپلمات پیشین ایران در نیویورک 
و تحلیلگر ارشد سیاســت خارجی، در تحلیل نتایج 
دور دوم مذاکــرات ایــران و آمریکا بــه هم میهن گفت: 
»اعلام برگزاری مذاکرات فنی در سطح کارشناسی میان 
دو طرف، خبر مثبتی است. این خبر یعنی اینکه راجع به یک چارچوب کلی 
میان دو طرف توافقی وجود دارد و خبری از فرمول لیبی و توقف غنی سازی 
ایران نیست. چون آن فرمول ها، با این خبر نمی خواند. بنابراین، طرف مقابل 
احتمالًا این دو موضوع را مطرح نکرده و مبنا قرار نداده چراکه طرف ایرانی 
بعید بود این را بپذیرد. اینکه گفت وگوی کارشناسی این هفته انجام می شود 
و مذاکره کنندگان ارشد هفته آینده با یکدیگر به همین شیوه ملاقات خواهند 
داشت، یعنی به این نتیجه رسیده اند که کف و سقف مواضع شان با هم تقریباً 

سازگار است. با این شرایط، امکان اینکه کار ادامه پیدا کند وجود دارد.«
او درباره سناریوی احتمالی برگزاری مذاکرات کارشناسی روز چهارشنبه 
اظهار داشــت: »بعید است که موضوعات کارشناســی را بشود به صورت 
غیرمستقیم مطرح کرد. بحث های تکنیکی و حقوقی را نمی توان با واسطه 
مطرح کرد. چراکه در هر طرف چند کارشــناس درگیر هستند و می توان 
گفــت راه دیگری غیر از صحبت رو در رو وجــود ندارد. البته ملاقات آقای 
عراقچی و ویتکاف همچنان ممکن است غیرمستقیم باشد و احتمالًا تا الان 
طرفین و کشور واسط به یک رویه رفتاری خاص رسیده اند و توانستند الگوی 
ارتباط را ترسیم کنند. این کار ادامه پیدا می کند یعنی دو طرف مشکلی با 

این فرمول ندارند.«
احمدی تاکید کرد: »محتوای مذاکره بر شیوه انجام آن ارجحیت دارد. 

عکس نوشت

اســم مذاکره که می آید حالم خراب می شود. خبرش را که می خوانم دلم آشوب می شود. تصویرش را 
که می بینم به هم می ریزم. ادای روشنفکری در نمی آورم. حتی دایی جان ناپلئونی هم به قضیه نگاه 
نمی کنم که بگویم، مردم چه نشســته اید که پشــت پرده توافق ها انجام شده و ما لعبتکانیم و حاکمان 
لعبت باز. واقعیت این است که خسته شدم. از این حجم علافی خسته شدم. چه شب ها و روزهایی که از ذوق مذاکره خواب را بر چشمانمان حرام کردیم. 
چه روزهایی که به استقبال تیم مذاکره کننده رفتیم. چه جشن ها، چه شادی ها، چه تلخی ها و سختی هایی که به چشم ندیدیم و به جان نیوشیدیم. 
احتمالًا شما هم آه از نهادتان بلند شده و در جوابم می گویید چه نشسته ای که ما هم خسته ایم. می فهمم، بهتان حق می دهم. اما یک فرق خبرنگار با 
باقی مردم این است که همه این اتفاقات از قلم، ریکورد و ویزور آنها خوانده و شنیده و دیده می شود. اسم مذاکره که می آید حالم خراب می شود. شما 
در جریان همه ماجرا نیستید و منظور عرضم را دقیق متوجه نمی شوید. به همین عکس هایی که دیروز از رُم منتشر شد نگاه کنید. به تعداد خبرنگارهایی 
که یک لنگه پا ایستاده اند و منتظرند تا ماشینی از جلویشان رد شود نگاه کنید. اگر اسم این کار علافی نیست پس چیست؟ فکر کنید شما را آفیش 
کرده اند تا یکی از مهمترین مذاکرات دنیا را پوشش خبری بدهید. شمای خبرنگار هم در ذهنتان همه جوانب را در نظر می گیرید و لباس مناسب به تن 
می کنید. دیوایس هایتان را شارژ می کنید و خلاصه آنکه مقدمات آنچه در ادامه کار لازم است را مهیا می کنید. صبح خروس خوان به محل آفیش می روید 
و بهترین جا را انتخاب می کنید. خب. آخرش که چه؟ تیم های مذاکره کننده در نهایت بی اعتنایی به سرعت برق از جلوی صورتتان می گذرند و می روند. 
مذاکره تمام می شود و شمای عکاس ده بیست فریم عکس دارید که چند ماشین مشکی از جلوی دوربین تان رد شده اند. اگر اسم این کار علافی نیست 
پس چیست؟ ای کاش موضوع به همین چند ساعت و چند روز ختم می شد. مشکل این است که وقتی حرف مذاکره آن هم در این سطح پیش کشیده 

می شود، تا ماه ها و بلکه سال ها باقی اخبار پیرامون همین کلمه پنج حرفی لعنتی می گذرد. خدا کند تمام شود. توافق شود. خسته شدیم.

درباره عکسی از دور دوم مذاکرات هسته ای ایران و آمریکا

عکاسی یا علافی

عکاسوروزنامهنگار
امیر جدیدی

طرف ایرانی هم تا جایی که خاطرم هست این مضمون را مطرح کرده بود که 
اگر شرایط خاصی فراهم شود و طرف مقابل کارهایی را انجام دهد، دست 
از تهدید بردارد و مشخص شود که در یک چارچوب معقول قائل به مذاکره 
اســت، می شــود گفت وگوی رو در رو انجام داد. بالاخــره این نگرانی وجود 
داشت که مذاکره مســتقیم صورت بگیرد ولی طرف آمریکایی انتظارات و 
توقعات غیرقابل قبولی داشــته باشــد و کار به هم بخورد و ایران هم در این 
میان امتیازی داشته باشد یعنی از مواضع قبلی خودش عدول کند. بعید 
نیســت که اگر کار پیش برود دو طرف با هم ملاقات کنند اما این در درجه 
دوم اهمیــت اســت. اصل، محتوای مذاکره اســت.« این تحلیلگر ارشــد 
سیاست خارجی یادآور شد: »برخلاف تصوری که پس از اظهارات ویتکاف 
در گفت وگو با فاکس نیوز و ســپس توئیت متناقض دفتر او ایجاد شــد، کار 
ادامه پیدا کرد. پس از اینکه توئیت مذکور منتشــر شــد، این نگرانی وجود 
داشت که روی مذاکرات این هفته تاثیر سوء بگذارد و دو طرف بگویند که کار 
را ادامه نمی دهند. اما خوشــبختانه این شرایط پیش نیامد و مذاکره ادامه 
پیدا کرد و یک قدم جلوتر رفت. همین یک تحول مهم اســت که باید مورد 

توجه قرار بگیرد.«

غنی سازی صفر روی میز نیامده است �
ســیدجلال ســاداتیان، ســفیر پیشــین ایــران در 
انگلستان نیز با اشــاره به روند شکل گرفته میان ایران و 
آمریکا، به هم میهن گفت: »آقای عراقچی نسبت به آنچه 
در رم اتفاق افتاد، اظهارنظر مثبت و محتاطانه داشت. البته 
وزیر خارجه در هفته گذشته و در واکنش به اظهارات طرف آمریکایی که گفته 
بودند ایران نباید غنی سازی داشته باشد، موضع گیری دیگری هم کرده و پاسخ 
داده بــود. اینکه دو طرف در رم با یکدیگر مذاکــره کردند و کار هم ادامه پیدا 
می کند، یعنی این مسائل حل وفصل و شفاف شده. گویا پذیرفته شده که ایران 
برنامه هســته ای صلح آمیز خود را داشــته باشــد. نمی گویم مثل برجام ولی 
احتمالًا همانگونه تعهداتی که در قبال امتیازهای متقابل برای ایران قائل بودند 
را به رســمیت شناخته اند. یعنی اینکه برنامه و تاسیسات هسته ای ایران باید 
برچیده شــود، روی میز نیســت و اصل برنامه ما را پذیرفته اند. آن بحث از دور 
خارج شده اما احتمالًا همچنان دنبال تاکید بر این هستند که ایران نباید به 
ســلاح هسته ای دست پیدا کند. فتوای رهبری در این مورد مشخص است و 

بارها اعلام شده که ایران به دنبال ساخت سلاح هسته ای نیست.«
او ادامه داد: »ایران تا یک سال بعد از خروج آمریکا از برجام هم به تعهدات 
خود عمل می کــرد. به رغم اینکه آمریکایی ها و اروپایی ها به تعهدات شــان 
عمل نمی کردند. بعد از آن ایران به ســمت غنی سازی ۲۰ درصد رفت، بعد 
سانتریفیوژهای پیشرفته را به کار انداخت و قدم به قدم برگشت. اجازه ورود 
بازرســان را نداد و ســپس قانون اقدام راهبردی در مجلس به تصویب رسید 
و در نهایت تقابلی شــکل گرفت. در حال حاضر صحبت این است که آن ها 
تحریم های ایران را بردارند و ایران هم به تعهدات برجامی خود برگردد. نقاط 
اختلافی از این به بعد خود را نشــان می دهد. مثلًا اینکه میزان غنی سازی 
ایران چقدر باشد. در حال حاضر قبول کرده اند که گفت وگوها درباره برنامه 
هسته ای باشــد اما درباره فعالیت های منطقه ای ایران و موشکی هم شاید 

بخواهند بعداً بحث ها را روی میز بگذارند. هرچند تاکنون مطرح نکردند.«
ساداتیان یادآور شــد: »همانطور که آقای بوسعیدی وزیر خارجه عمان 
مطرح کرد، کار بین ایران و آمریکا سرعت گرفته و ممکن است توافقی اتفاق 
بیفتد. اما فعلًا درباره جزئیات این توافق اطلاعاتی بیرون نیامده است. بعداً 
مشــخص خواهد شــد که مثلًا گفت وگوهای فنی بر سر چه جزئیاتی انجام 
شده است. آقای گروسی هم هفته گذشته به ایران آمد و بعد به رم هم رفت. 
آنجا با ویتکاف دیدار کــرد. در حال حاضر این موضوع را مطرح می کند که 
فعالیت های ایران باید راستی آزمایی شود. در مجموع  این داده ها و احتمالًا 
موضع وزیر خارجه اســرائیل نشان می دهد که ترامپ زیر بار سناریوهای مد 

نظر آن ها که بحث فرمول لیبی و درگیری نظامی با ایران بود نرفته است.«

چراکه به دلیل ناترازی ها صنعت کشور در حال حاضر خسران می دهد. 
تعــارف نداریم که بــرق نداریم.« نایب رئیس ســابق انجمن انرژی های 
تجدیدپذیر  گفت: »ســال 1399  بالغ بر یک درصد از ظرفیت مجموعه 
برق کشور از نیروگاه های تجدیدپذیر تامین می شد. مجموع کل کشور 
حدود 5۰۰-6۰۰ مگاوات بود. نکته این اســت که در پیک تابستان این 
انرژی های تجدیدپذیرها هســتند که می توانند تامین برق کنند. پیک 
تابســتان ایران در ظهرهاســت که می تــوان از انرژی هــای تجدیدپذیر 
استفاده کرد. در حقیقت به جای آنکه در پیک تابستان صنعت خاموش 
شود، از انرژی های تجدیدپذیر استفاده می کند و چرخ صنعت می چرخد 
و نیروی برق آن قطع نمی شود. وقتی مطالعات شبکه ای درستی وجود 
داشــته باشــد، با تولید برق چرخ صنعت می چرخد. آلمان یک کشور 
صنعتی پیشرفته است. 8۰ هزار مگاوات نیروگاه های خورشیدی و بادی 

دارد که تا ۲۰3۰ به 16۰هزار مگاوات افزایش می یابد.«
ترکاشوند با اشاره به این که باید صنعت انرژی های تجدیدپذیر را در 
اولویت قرار دهیم، افزود: »این انرژی ها هزار منفعت برای کشور دارد. 
آلایندگی Co۲ با این صنعت کاهش می یابد. کشور ما نفت خیز است 
و هر لیتر نفت معادل ۲ کیلوگرم CO۲ آزادشــده اســت. در دنیای آزاد 
کشورهایی که صادرات درستی دارند باید هزینه کربن خود را پرداخت 
کند. بنابراین اگر در فاز اول توانســتیم پاسخ صنایع خود را بدهیم در 
فاز دوم باید پاســخگوی تولیدات شان باشــند و صنایع به اندازه تولید 
کربنی که دارند باید ظرفیت گواهی کربن داشته باشند تا صادرکننده 
از کربن کشــورهای دیگر تنی ۲5۰دلار بخرد. مدرکی که بعد از اینکه 
دنیای آزاد از ما می خواهد مدرک کربن اســت. انرژی های تجدیدپذیر 
نه تنهــا به ما کمک می کنــد که از پیک مصرف برق گــذر کنیم، بلکه 
صادرات محصولات نیز با هزینه کمتر انجام شود.« به گفته او؛ »صنعت 
انرژی هــای تجدیدپذیر در کوتاه مــدت کمک می کند که صنایع احیا 
شــده و نیروگاه های بزرگتر به ســمت اورهال بروند. کشور ما علی رغم 
اینکه در حوزه نفت و گاز حاصلخیز است اما باید انرژی  های تجدیدپذیر 

در اولویت قرار گیرد.«
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